
Rada pro výzkum, vývoj a inovace 
 
 

 

Zápis ze 122. jednání Komise pro hodnocení výsledků 

které se konalo dne 9. 3. 2020 od 13.00 hod. v budově CERGE-EI, Politických vězňů 936/7, Nové 

Město, 110 00 Praha 1.  

 

Jednání se zúčastnili: prof. Ing. Petr Dvořák, CSc. (předseda), RNDr. Miloslav Frýzek, 

prof. Ing. Štěpán Jurajda, Ph.D., prof. RNDr. Ing. František Kocourek, CSc., doc. RNDr. Stanislav 

Kozubek, DrSc., doc. Ing. Jaroslav Machan, CSc., prof. RNDr. Tomáš Polívka, Ph.D. Ing. Martin 

Srholec, Ph.D., prof. MUDr. Pavel Ševčík, CSc., Ph.D., prof. PhDr. David Šmahel, Ing. Karel 

Vejražka, Ph.D., Mgr. Ing. Kateřina Miholová, PhD. (tajemnice KHV), Mgr. Markéta Avakian (host), 

RNDr. Ondrej Majer, CSc. (host), RNDr. Jan Marek, CSc. (host), Mgr. Michal Nekorjak, PhD. (host), 

Ing. Miroslav Rychtařík (host) 

 

Omluveni: prof. PhDr. Pavel Janoušek, CSc., prof. MUDr. Josef Syka, DrSc. 

 

Komise byla usnášeníschopná. 

 

Pro jednání Komise byl předem navržen program, podklady pro jednání Komise byly rozesílány e-

mailem průběžně.  

 

Projednávané body: 

 

1) Zahájení, schválení návrhu programu 

2) Informace z 354. zasedání Rady       [členové Rady] 

3) Hodnocení programů účelové podpory – Vyjádření KHV     

GAČR Závěrečná zpráva hodnocení skupin grantových projektů – Projekty na podporu 

excelence v základním výzkumu  

4) Aktualizace složení mezinárodních evaluačních panelů 

5) BIBLIOMETRIE podle Metodiky 2017+               

a) FAQ  

b) Bibliometrická analýza v třetím roce implementace 

c) Citační analýzy pro kompletní hodnocení v rámci Modulu 2 M17+ 

6) Hodnocení VO v Modulech 3-5 v segmentu resortů 

7) Konference o M17+ v roce 2020 

8) Informační systém VaVaI                      [ M. Rychtařík] 

9) Různé 

10) Závěr    
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Ad 1) Jednání zahájil předseda a konstatoval, že Komise je usnášeníschopná. Přítomní členové 

Komise byli seznámeni s návrhem programu jednání. KHV schválila program 122. zasedání. 

Ad 2) Prof. Dvořák informoval o 354. zasedání Rady ze dne 28. února 2020. RVVI schválila 

aktualizaci zpravodajů Rady a navrhla vládě jmenovat Ing. Bc. Kamilu Vávrovou Ph.D. členkou 

předsednictva Technologické agentury ČR a předsedovi Rady jmenovat prof. MUDr. Jana Latu, 

CSc. předsedou Komise pro problematiku klimatu.  

Dále byly schváleny Protokoly z projednávání výsledků podle Metodiky 2017+ a poskytovatelé 

institucionální podpory typu DK RVO byli požádáni, aby v termínu do 30. dubna 2020 předložili 

Radě písemnou informaci o způsobu využití výsledků Metodiky 2017+ po druhém roce 

implementace při rozdělování institucionální podpory typu DK RVO. Rada aktualizovala složení 

Odborných panelů. Rada vzala na vědomí informaci o činnosti této Komise. Prof. PhDr. Pavel 

Janoušek CSc., prof. Ing. Štěpán Jurajda Ph.D., doc. Ing. Jaroslav Machan CSc., Ing. Martin 

Srholec Ph.D., prof. MUDr. Josef Syka DrSc. a Ing. Karel Vejražka Ph.D. byli jmenováni členy KHV 

v 2. funkčním období. Také byl schválen nový Statut a Jednací řád Komise. 

Rada dále požádala poskytovatele, aby v termínu do 30. dubna 2020 předložili Radě písemnou 

informaci o připravenosti kompletního hodnocení v jejich gesci a žádá Odbor Rady pro výzkum, 

vývoj a inovace o sumarizaci a specifikaci celkového harmonogramu, nebo pokud již hodnocení 

provedli, informovali Radu, kdy provedou další kolo kompletního hodnocení v Modulech 3-5 a jaké 

změny v kompletním hodnocení budou na základě předchozí zkušenosti implementovat. 

Rada schválila uspořádání specializovaného semináře na téma Posuzování společenské relevance 

výzkumu včetně zapojení všech relevantních partnerů a žádá Odbor Rady pro výzkum, vývoj 

a inovace o předložení formátu semináře na příští 355. zasedání dne 27. března 2020 

Ad 3) Grantová agentura ČR požádala o roční odklad závěrečného hodnocení grantových projektů 

na podporu excelence v základním výzkumu, který byl Komisí doporučen Radě ke schválení. 

Následně ovšem GAČR Závěrečnou zprávu hodnocení skupiny grantových projektů – Projekty 

na podporu excelence v základním výzkumu s počátkem řešení v roce 2012 a 2014 zaslala. Komise 

doporučujeme dokument schválit s výhradami. Upravená závěrečná zpráva je doporučena  

opětovně předložit ke schválení RVVI a to do 30. 4. 2020. Komise dále doporučuje požádat 

poskytovatele, aby po třech letech po ukončení grantového schématu provedl zevrubné hodnocení 

dopadů se zohledněním uvedených připomínek. Do budoucna KHV doporučuje do hodnocení 

programu excelence včlenit hodnocení peer review (více viz vyjádření KHV, které Komise na svém 

jednání schválila). 

Ad 4)  Předseda Komise byl informován dr. Dolečkem, náměstkem pro řízení sekce vysokého 

školství, vědy a výzkumu (Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy) o změnách ve složení 

mezinárodních evaluačních panelů některých vysokých škol, k nimž došlo především na základě 

stanoviska KHV. MŠMT oslovilo Univerzitu Karlovu a Slezskou univerzitu v Opavě s žádostí 

o vyjádření, resp. doplnění složení MEP. Univerzita Karlova rozšířila MEP o 3 další členy, kteří 

doplňují oborové složení pracovišť UK. Slezská univerzita v Opavě podala podrobný rozbor 

jí navrženého složení MEP, dokládající zastoupení profilujících oborů této vysoké školy v MEP. 

Současně byla Komise zpravena o změně ve složení MEP Masarykovy univerzity, k níž došlo 

po odstoupení jedné nominantky. MŠMT považuje všechny změny za odpovídající.  

Komise vzala na vědomí doplnění MEP navržené Univerzitou Karlovou a akceptovala doplnění 

složení MEP Masarykovy univerzity o nového člena. Ve věci složení MEP Slezské univerzity 

v Opavě Komise trvá na svém stanovisku, že navržené oborové složení členů MEP neodpovídá 
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ideálně oborovému rozložení výzkumu a vývoji na Slezské univerzitě v Opavě. V navrhovaném 

panelu je vysoké zastoupení členů v oboru ekonomie, navíc jeden člen panelu je z oboru právo, 

které na Slezské univerzitě v Opavě jako obor neexistuje vůbec. Z formálního hlediska navrhované 

složení MEP Slezské univerzity v Opavě odpovídá zadání M17+, nicméně ve srovnání s ostatními 

vysokými školami je posun k jednomu oboru (ekonomie) jasně patrný. 

Ad 5) Jako podklad k jednání byl Komisi rozeslán souhrn často kladených dotazů týkajících 

se bibliometrické analýzy (ukazatele, oborové afiliace,…), Komise jej doplnila a posléze schválila.   

Dr. Nekorjak Komisi informoval o přípravě bibliometrické analýzy ve třetím roce implementace 

hodnocení podle M17+. Odbor RVVI obdržel data od Clarivate Analytics, probíhá podrobná kontrola 

dat, včetně získávání informace o reprint autorech nejen na úrovni ČR, ale i výzkumných organizací. 

Obzvlášť tento proces je velmi časově náročný. Oddělení hodnocení výzkumných organizací našlo 

náhradu za externího spolupracovníka, který představuje nezbytnou datovou podporu, vše ovšem 

dělá opět poprvé. OHVO se vynasnaží, aby personální změna neměla vliv na kvalitu a rychlost 

zpracování analýzy. Prof. Jurajda se dotázal, jak Komise nebo on osobně jako člen RVVI může 

podpořit posílení týmu M17+. Dále byla zmíněna tendence některých VO řízeně omezit publikování 

v Q3 a Q4. Komise má zájem participovat na konzultaci grafického zpracování formulářů 

bibliometrické analýzy a při formulaci okruhu dotazů pro odborné komentáře panelistů.  

Dr. Nekorjak Komisi seznámil s návrhy zpracování jednoduché podpůrné citační analýzy 

pro jednání se segmentem VŠ v roce 2020. Analýza je založena na indikátoru CNCI přepočteného 

na celou instituci. CNCI (Category Normalized Citation Index) vyjadřuje průměrnou citaci v oboru 

a v daném roce je vyjádřena hodnotou 1. Příklad: článek s hodnotou 0,5 má poloviční objem citací 

než je v daném roce v daném oboru průměrná hodnota, článek s CNCI = 2 má dvojnásobný počet 

citací než je průměrná hodnota v oboru. 

Prof. Dvořák popsal průběh a shrnul závěry z dopoledního jednání, které se problematikou citací 

zabývalo v užším složení. 

Ad 6) Z iniciativy prof. Kocourka byla na program zařazena problematika rezortních metodik Modulů 

3-5 podle M17+. Jako podklad pro jednání Komise obdržela dokument, a ve kterém prof. Kocourek 

identifikoval 4 hlavní problémy rezortních metodik:  rozpory v hodnocení DKVRO a modulů M3-M5 

v obsahu a v časovém harmonogramu; dosud nezavedené hodnocení VO podle modulů M3-M5; 

škálování VO podle hodnocení jednotlivých modulů; hodnocení VO podle modulů M3-M5. 

Na 354. jednání Rada požádala poskytovatele, aby v termínu do 30. dubna 2020 předložili Radě 

písemnou informaci o připravenosti kompletního hodnocení v jejich gesci a žádá Odbor Rady pro 

výzkum, vývoj a inovace o sumarizaci a specifikaci celkového harmonogramu, nebo pokud již 

hodnocení provedli, informovali Radu, kdy provedou další kolo kompletního hodnocení v Modulech 

3-5 a jaké změny v kompletním hodnocení budou na základě předchozí zkušenosti implementovat. 

Komise se bude otázkou proto hodnocení v Modulech 3-5 detailně zabývat na základě 

shromážděných informací, ke kterým je jejím úkolem připravit pro radu vyjádření.   

Ad 7) Změna systému hodnocení výzkumných organizací v ČR, přechod z tzv. kafemlejnku 

k Metodice 2017+, nadále vyžaduje intenzivní komunikaci s odbornou veřejností. V roce 2018, 

1. roce implementace M17+, proběhlo 8 konferenčních setkání, kterých se zúčastnilo 948 zástupců 

výzkumných organizací, poskytovatelů atd. V roce následujícím to bylo dalších 8 konferencí s účastí 

745 osob. Zájem o další konference/semináře neustává ani ve 3. roce implementace. Konference 

jsou hojně navštěvovány, nutno však podotknout že většinu příchozích netvoři vědečtí pracovníci 
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ale zástupci managementu/administrativy výzkumných organizací. Komise doporučuje zacílit 

konference více na vědecké pracovníky, aby změnu pochopila a přijala vědecká komunita. Dále je 

doporučeno organizovat setkání, která budou úžeji profilované (volba vybraných výsledků pro M1, 

bibliometrie, hodnocení aplikovaného výzkumu, hodnocení SHV oborů, hodnocení v jednotlivých 

vědních oblastech atd.) 

První seminář bude věnován tématu Posuzování společenské relevance výzkumu,  bude tedy 

zaměřen na možnosti a způsoby posuzování společenské relevance výzkumu, vývoje a inovací 

v ČR v souladu a aktuálně platnou metodikou hodnocení M17+. Seminář se bude zabývat tématem 

v obecné rovině, vyvážeností hodnocení základního a aplikovaného výzkumu, specifiky hodnocení 

aplikovaného výzkumu a hodnocení v oborech společenských a humanitních věd.  

Ad 8) Ing. Rychtařík Komisi zpravil o přípravě nové Koncepce IS VaVaI na léta 2021-2025, jejíž 

harmonogram byl schválen na 354. zasedání RVVI. Dále byl novelizován Provozní řád IS VaVaI, 

a to především s ohledem na změny v organizační struktuře ÚV ČR. Byla provedena kontrola 

výsledků s chybami a duplicitami, z více než 3.000 chybných záznamů zbylo pouze 37, jež byly 

následně odstraněny z IS VaVaI.   

 

Komise se shodla, že příští řádné 123. jednání se bude konat dne 6. dubna 2020 od 13.00 hod. 

Místem jednání bude zasedací místnost č. 1 (2. patro), CERGE-EI, Politických vězňů 936/7, Nové 

Město, 110 00 Praha 1.  

 

V Praze dne 30. března 2020 

 

Zapsala: M. Avakian 

Schválil: P. Dvořák      


